

[Text]

question, has the Canadian government given any commitment to Japan or any other country to build a uranium enrichment plant in Canada?

• 2145

My second general question is: considering Canada's stand at the European Security Conference on the Minister movement of peoples, what new initiatives does the propose to take to set up immigration offices in Eastern European countries?

My third question: What are the latest reports that the Minister has about the physical condition of Valentyn Moroz, and what other initiatives does the Canadian government intend to take in this matter, in view of the interest shown by a certain sector of the Canadian population about the fate of this man. I will stop here, Mr. Chairman.

**Mr. MacEachen:** On your question about a reactor to Egypt, I have no knowledge whatsoever that we are trying to make a deal with Egypt. I believe it had reference to cobalt therapy brought in for medical purposes; that is what that is about. It has nothing to do with a nuclear reactor.

On the question of additional immigration . . .

**Mr. Haidasz:** Mr. Chairman, before that. Has the Canadian government made any commitments to Japan or any other country to build a uranium enrichment plant in Canada?

**Mr. MacEachen:** Not to my knowledge. I am quite sure I am right on that. My knowledge is not complete but I do not think it is within Mr. Andrew's knowledge either.

**Mr. Andrew:** No. There is no commitment of this sort at all.

**Mr. MacEachen:** On Eastern Europe and additional immigration outlets: My involvement is through the opening of new Canadian missions that would provide, in the normal course, immigration services. At present, we have under consideration some additional openings that may enlarge our ability in Eastern Europe. I am not in a position to announce anything at the moment.

**Mr. Haidasz:** I asked this question in view of the Immigration Minister's statement in the House this afternoon, that in many countries of Eastern Europe we still have not been successful in convincing those countries to allow Canadian Immigration Officers to be established.

**Mr. MacEachen:** I understand.

On the question of Valentyn Moroz, I explained in the House that one of the points I raised with Mr. Gromyko, in my meeting with him in New York just about a month ago, was the state of health of Valentyn Moroz.

The reports had been that he was in a very serious state of health and that he had been on a hunger strike and this had led to serious deterioration in his health. Mr. Gromyko read to me a medical report on Valentyn Moroz that indicated that all the indices of health were normal; that he was taking regular exercise, and that, indeed, his hunger strike had been occasioned by a desire on his part to have a change in diet. Those were the assurances that I received from Mr. Gromyko. That is a month ago.

[Interpretation]

domaine, le gouvernement canadien s'est-il engagé vis-à-vis du Japon ou de tout autre pays à construire une usine d'enrichissement de l'uranium au Canada?

Ma deuxième question générale porte sur la position du Canada à la Conférence sur la sécurité européenne, quant au mouvement du peuple. Qu'est-ce que le Ministre entend faire pour créer des bureaux d'immigration dans les pays de l'Europe de l'est?

Ma troisième question est la suivante: quels sont les derniers rapports reçus par le Ministre, quant à l'état physique de Valentyn Moroz, et quelles autres dispositions le gouvernement canadien entend-il prendre à ce sujet, vu l'intérêt qu'un certain secteur de la population canadienne a pris au destin de cet homme. Ce sera tout, monsieur le président.

**M. MacEachen:** A propos du réacteur en Égypte, je ne savais vraiment pas que nous essayions de conclure un marché avec l'Égypte. Je crois qu'il s'agissait de la thérapie au cobalt introduite à des fins médicales; cela n'a rien à voir avec un réacteur nucléaire.

Quant à l'éventualité d'un nouveau flot d'immigration . . .

**M. Haidasz:** Monsieur le président, avant cela. Le gouvernement canadien s'est-il engagé vis-à-vis du Japon ou d'un autre pays à construire une usine d'enrichissement de l'uranium au Canada?

**M. MacEachen:** Non, pas à ma connaissance. Je suis certain de ne pas me tromper là-dessus. Je ne sais pas tout, mais je ne crois pas que M. Andrew en ait entendu parler non plus.

**M. Andrew:** Non. Aucun engagement de la sorte n'a été pris.

**M. MacEachen:** A propos de l'Europe de l'est et de nouveaux bureaux d'immigration: c'est par l'ouverture de nouvelles missions canadiennes que l'on fournirait normalement des services d'immigration. Pour le moment, nous étudions la possibilité d'ouvrir de nouvelles missions qui pourraient accroître notre influence en Europe de l'est. Je ne peux rien annoncer pour le moment.

**M. Haidasz:** Je posais cette question en songeant à la déclaration du ministre de l'Immigration à la Chambre cet après-midi, selon laquelle dans de nombreux pays de l'Europe de l'est, nous n'avons pas encore réussi à obtenir l'autorisation de placer des agents d'immigration canadiens.

**M. MacEachen:** Je comprends.

Quant à Valentyn Moroz, j'ai expliqué à la Chambre qu'un des points soulevés devant M. Gromyko, quand je l'ai rencontré à New York il y a environ un mois, était justement l'état de santé de Valentyn Moroz.

D'après les rapports, son état de santé était très sérieux et qu'à la suite de sa grève de la faim sa santé s'était très gravement détériorée. M. Gromyko m'a lu un rapport médical sur Valentyn Moroz qui indiquait que tous les indices étaient normaux; qu'il faisait régulièrement des exercices et que sa grève de la faim avait été causée par un désir de changer de régime. C'est ce que M. Gromyko m'affirmait il y a un mois.